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سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور گفت:ما 
تحریــم را حربــه و ابزاری مثل ابــزار نظامی 
می دانیم که علیه ملت ها به کار برده می شود. 
هر نــوع تحریم  و جلوگیری از دسترســی به 
پول هایی که متعلق به ایران اســت نیز نوعی 
ظلم به مردم و نوعی جنگ اقتصادی محسوب 

می شود.
وی دربــاره مبادله 5 جاســوس با آمریکا 
گفت: ما در راســتای یک اقدام بشردوســتانه 
تبادل این زندانیــان را دنبال کردیم، چرا که 
معتقدیم ایرانیانی که در آمریکا در بازداشــت 
به ســر می برند، ناعادلانه بازداشت شده اند و 
سریعا باید آزاد شوند و لذا برای آزاد کردن آنها 
اقــدام کردیم. تبادل زندانیان آمریکایی که در 
ایران هستند با ایرانیانی که در آنجا در حبس 
هستند، طی یک حرکت و اقدام بشردوستانه 
بین ما صــورت می گیرد و درباره زمان آن هم 

مقدمات در حال انجام شدن است.
وی درباره چگونگــی مصرف پول های آزاد 
شــده تصریح کرد: ما تحریم را حربه و ابزاری 
مثل ابــزار نظامی می دانیم که علیه ملت ها به 
کار برده می شود. هر نوع تحریم  و جلوگیری از 
دسترسی به پول هایی که متعلق به ایران است 
نیز نوعی ظلم به مردم و نوعی جنگ اقتصادی 
محسوب می شود. لذا از همان ابتدا دنبال آزاد 
کردن پول های بلوکه شده و مسدود شده ایران 
بودیم تا این پول ها هر چه سریع تر به حساب 
ایــران برگــردد. طبیعتا این حــق جمهوری 
اسلامی بوده و هســت و این رفع ظلم باید با 

سرعت انجام بگیرد.
پول های آزاد شده 

براساس تشخیص مصرف می شود
رئیس جمهوری ادامه داد: این پول متعلق 
به جمهوری اســلامی ایران است و طبیعتا بر 
اساس تشــخیص، در مورد نیازهایی که وجود 
دارد به مصرف خواهد رسید. اینکه از پول مان 
چگونه اســتفاده کنیم، طبیعتا در اختیار خودِ 
جمهوری اسلامی خواهد بود. این پول متعلق 
بــه مردم و دولت ایران اســت، تعیین تکلیف 

کردن برای این پول با دولت جمهوری اسلامی 
ایران خواهد بود.

وی همچنین دربــاره مذاکره با ترامپ نیز 
اظهار داشت: ما همواره رفع تحریم ها را دنبال 
کردیم و میز مذاکــره را هم ترک نکردیم. در 
این قضیه آنچه که شــاهد بودیم این بود که 
اولین نقض پیمان از طرف آمریکایی ها صورت 
گرفــت و اروپایی ها هم به تعهدات خود عمل 
نکردند، اما آن طرفی که به همه تعهدات خود 
عمل کرد جمهوری اسلامی ایران بود. آژانس 
بین المللی انرژی هســته ای، نــه یکبار، بلکه 
تاکنون ۱5 بار اعلام کرده که اقدامات هسته ای 
ایران صلح آمیز است و انحرافی در فعالیت های 

هسته ای جمهوری اسلامی ایران وجود ندارد.
رئیســی تصریح کرد: سوال بنده این است 
و این ســوال را باید مردم آمریکا نیز از دولت 
آمریکا بپرســند که چرا با توجه به صلح آمیز 
بودن اقدامات هســته ای در ایران، تحریم های 
ظالمانه علیه این کشور را ادامه می دهید و چرا 
قراردادی را که بســتید، نقض کردید و پیمان 
شکستید؟ مگر قرار نیســت که در پیمان دو 
طرف یا طرف های یک پیمان، وفادار به پیمان 
بمانند؟ این را باید مردم آمریکا و شما رسانه ها 
از دولت آمریکا سوال کنید که چرا نقض پیمان 
کردید؟ مگر یک طرف قــرارداد حق دارد که 
یــک طرفه پیمان را نقض کند؟ آیا می شــود 
دولتی به سر کار بیاید و بگوید من می خواهم 
قراردادی را که بسته شده یک طرفه نقض کنم 

و از پیمان خارج شوم!
رئیس شــورای عالی امنیت ملی ادامه داد: 
مــا از قرار و توافق ســابقی کــه تحت عنوان 
برجام گذاشته شــد چه نتیجه و اثری دیدیم 
تا بخواهد قرار جدیدی گذاشته شود؟ آمریکا 
چقدر نســبت به قراری که در برجام گذاشته 
پایبندی به پیمان نشان داده، تا بخواهد به قرار 

آینده خود وفادار باشد؟
وی گفت: آمریکا باید اقدامات اعتمادســاز 
انجــام داده و از تحریم ها و تهدیدها دســت 
بــردارد و بداند همچنانی که تاکنون تحریم ها 

جز ایجاد مشکل راه به جایی نبرده و نتوانسته 
آمریــکا را به اهدافش برســاند، در آینده هم 

کارساز نخواهد بود.
یکمین سالگرد  درباره  رئیســی همچنین 
فوت خانم مهســا امینی نظر اظهار داشــت: 
این یک حادثــه ای بود که اتفاق افتاد و نمونه 
ایــن حوادث را شــما در شــهرهای مختلف 
آمریکا شاهد هســتید که برای مردان و زنان 
و سیاهپوستان و رنگین پوستان اتفاق می افتد. 
هــر روز نظائــر چنیــن اتفاقــی در آمریکا و 

شهرهای اروپایی اتفاق می افتد.
وی افزود: این یک حادثه بود که جمهوری 
اســلامی ایران ســریع آن را پیگیری و دنبال 
کرد تا به ابعاد آن رســیدگی شــود. مســائل 
پزشــکی دقیقا با مردم در میان گذاشته شد و 
بررسی ها و تحقیقات پزشکی و پزشکی قانونی 
و بعــد از آن اقدامات قضایــی به اطلاع مردم 
و به خانواده ایشــان رســید، اما سخن در این 
است که غربی ها و بعضی از کشورهای اروپایی 
و آمریکایی ها سوار بر این موج شدند و دنبال 
اهداف خودشان بودند. در واقع این جریان را به 
عنوان پروژه ای علیه جمهوری اسلامی به کار 
گرفتند و یک جنــگ ترکیبی و ادراکی یعنی 
یک جنگ سیاسی، اقتصادی، رسانه ای و روانی 

را علیه جمهوری اسلامی به راه انداختند.
ایران هرگز میز مذاکره 

را ترک نکرده است
رئیس جمهوری خاطر نشــان کرد: مسئله 
آمریکایی ها و این کشــورهای غربی نه در این 
قضیه موضوع خانم امینی و مسئله حقوق بشر 
بود و نه واقعا در قضیه هســته ای مسئله شان 
فعالیت های هسته ای جمهوری اسلامی ایران 
است. آنها احســاس کردند یک زمینه ای پیدا 
شــده برای اینکه بتوانند دشــمنی خود را با 
جمهوری اســلامی ایران ابراز کننــد. لذا آن 
کســی که میز مذاکره را ترک کرد جمهوری 
اســلامی نبود، بلکه آن کشــورهای اروپایی و 
آمریکایی هــا بودند که دل به اغتشاشــات در 
ایران بســتند. آنها فکر کردنــد که ایران مثل 
کشورهای دیگری اســت که برای آنها برنامه 
ریختند و بلــوا به پا کردند و آن کشــورها را 
بهم ریختند؛ کشــورهایی که نمونه آن را در 
منطقه و دیگر نقاط جهان داشتیم. این روش 
آمریکایی هاست که می آیند تحت عنوان حقوق 

بشر کشورها را بهم می ریزند.
رئیسی خاطر نشان کرد: خوشبختانه ملت 
ایران جریان اغتشاشات را کاملا ناکام گذاشت؛ 
یعنی همراهی نکرد. یک عــده ای اعتراضاتی 
داشــتند مثل همه اعتراضاتی که در هر جای 

دنیا ممکن اســت افرادی معترض باشند. آنها 
را جمهوری اسلامی به عنوان معترض تحمل 
کرد و بعد هم رهبری معظم انقلاب اســلامی، 
افرادی را که دچار احساســات و غفلت شــده 
بودند، عفــو کردند که ایــن کار در آمریکا و 
اروپای شما اتفاق نمی افتد. این کار را جمهوری 

اسلامی با سماحت و بزرگی انجام داد.
وی تصریح کرد: جمهوری اســلامی سخن 
مخالفین و اعتراض ها را می شنود. برای اینکه 
بدانیــد نگاه کنید به وضعیت و شــرایطی که 
امــروز در رســانه هایمان و در اظهــار نظرها 
داریم. امروز آن کسی که بخواهد حرفی بزند، 
اظهارنظری کند، اظهارنظر برای او آزاد است. 
آزادی بیان و آزادی قلم در جمهوری اسلامی 

تضمین شده است.
رئیس جمهوری گفت: آمریکایی ها رسما از 
کسانی که می خواستند امنیت کشور را مختل 
کنند، اعلام حمایت کردند؛ به چه مجوزی این 
کار انجام شد؟ این را باید مردم آمریکا از دولت 
آمریکا بپرسند که برای چه شما از کسانی که 
اغتشاش کردند در یک کشور، حمایت کردید؟
وی دربــاره اینکــه حکومت مســئولیت 
اغتشاشــات را باید بپذیرد نیز اظهار داشــت: 
آن کســانی که تحریک کردنــد و بر این موج 
سوار شدند، آمریکایی ها و بعضی از کشورهای 
اروپایی بودنــد. بله، در خیلی از کشــورهای 
دنیا اعتراض هســت. اما آن کســانی که افراد 
را تحریــک می کننــد و اغتشاشــگران را به 
جان مردم می اندازنــد و بعد هم ناامنی ایجاد 
می کننــد، حتماً می گویم ایــن کاری بود که 
دشــمنان ایران کردند.حتما در داخل کسانی 
هســتند که دنبال کار دشــمنی هستند، اما 
تعدادشــان بســیار اندک و محدود است و در 
مقابل موج ملــت بزرگ ایــران کاری از آنها 

برنمی آید و برنیامد.
معترضین در بیان اعتراضشان

آزاد هستند
بیــن  تفــاوت  کــرد:  خاطرنشــان  وی 
اغتشاشــگران و معترضین؛ معترضین در بیان 
اعتراضشان آزاد بودند و الان هم آزاد هستند. 
هر کس اعتراضی دارد، اعتراض یک روشــی 
دارد، اعتراض صنفی و حزبی بکند، اشــکالی 
ندارد، اما اگر کســی بخواهد امنیت جامعه را 
بهــم بزند، طبیعتاً هیچ کجای دنیا به او اجازه 
نمی دهند. وی درباره حجاب نیز گفت: از نظر ما 
جنجال آفرینی غرب در مسئله حجاب به هیچ 
وجه از باب نگرانی برای زنان ایرانی نیســت، 
بلکه غربی ها به ویژه آمریکایی ها می خواهند از 
مسائل جنسیتی اهرم فشار بر علیه جمهوری 

اسلامی ایران بســازند و اغراض سیاسی خود 
در ایجاد دو قطبــی در جامعه ایرانی را دنبال 
کننــد که البتــه در این روش و برنامه شــان 
شکست خوردند و شکست خواهند خورد. وی 
درباره هرگونه اغتشاش به مناسبت سالمرگ 
مهســا امینی نیز اظهار داشــت: شــما یقین 
داشته باشــید جمهوری اسلامی ایران همواره 
برای شنیدن ســخن کسانی که نسبت به هر 
موضوعی اعتراضی داشــته باشند، گوش شنوا 
دارد و خواهد داشــت، اما اگر کسانی بخواهند 
از نام این خانم )مهســا امینی( یا هر موضوع 
دیگری سوءاستفاده کنند و برای ایجاد ناامنی 
تبدیل به عامل بیگانه شوند، طبیعتاً وضعیت 
آنها روشــن است و خود به خوبی می دانند که 
هرگونه ایجاد ناامنی و به خطر انداختن امنیت 
مردم و جامعه طبیعتاً تاوان و هزینه سنگینی 

برایشان خواهد داشت.
وی درباره جنگ اوکراین و حضور ایران در 
آن نیز تصریح کرد: ما با کشــورهای مختلف 
دنیا روابط اقتصادی، تجــاری و دفاعی داریم 
و روســیه نیز یکــی از این کشورهاســت، اما 
برخــلاف آنکه امــروز از جانــب آمریکایی ها 
سلاح و حتی اورانیوم ضعیف شده به اوکراین 
ســرازیر می شود، ادعاها درباره ارسال سلاح از 
ســوی ایران به روســیه در این جنگ به هیچ 
وجه مورد تایید نیســت و آنچه هست مربوط 
به گذشته بوده اســت. در مقابل اتهاماتی هم 
که درباره این جنگ به ایــران می زنند، بارها 
از جمله در نشســتی که در عمان برگزار شد، 
سند متقن مطالبه کرده ایم، اما تا به امروز هیچ 
سندی مبنی بر ارسال ســلاح از جانب ایران 

ارائه نکرده اند.
رئیس شــورای عالی امنیت ملی همچنین 
درباره عادی ســازی روابط با عربســتان نیز 
گفت: ایران و عربســتان به عنوان دو کشــور 
اسلامی مهم در منطقه می توانند روابط بسیار 
خوبی داشته باشــند و ما هم معتقدیم روابط 
بین ایران و عربســتان می تواند در حوزه های 
مختلفی توسعه پیدا کند. ما با هرگونه ارتباط 
با رژیم صهیونیستی از ناحیه کشورهای منطقه 
مخالفت داریم و معتقدیم رژیم صهیونیســتی 
در قالب پروژه عادی سازی روابط با کشورهای 
منطقه، ایجاد حاشــیه امن بــرای خودش را 
دنبال می کند. این در حالی اســت که به هیچ 
عنوان عادی سازی  روابط این رژیم با کشورهای 
منطقه برای آن امنیت ساز نخواهد بود، چرا که 
مردم در سراسر منطقه با تمام وجود نسبت به 
این رژیم کودک کش که همواره به ملت مظلوم 
فلسطین ظلم روا می دارد، کینه و نفرت دارند.

علــی رغم دیدار رهبر معظم انقلاب با مردم سیســتان و 
بلوچستان و تاکید ایشــان بر توسعه سواحل مکران و اصرار 
دولت با بررســی فوری این لایحه، نمایندگان با آن مخالفت 
کرده و لایحه را یک فوریتی کردند، با توجه به اینکه بررسی 
لایحه برنامه هفتم توسعه نیز در دستور کار مجلس قرار دارد 
و پس از آن بررسی لایحه بودجه در دستور کار مجلس قرار 
خواهد گرفت، بررســی این لایحه در مجلس یازدهم بعید به 
نظر می رسد. این در حالی است که دو روز پیش رهبر انقلاب 
در دیدار با مردم سیستان و بلوچستان بر لزوم اقدام جهادی 
برای توســعه این منطقه تاکید کردند. دهقان با بیان اینکه 

باتوجه به تحولات و آینده اقتصاد در سطح بین الملل، سواحل 
مکران می تواند و باید موتور محرک و پیشــران توسعه ملی 
باشــد، اظهار داشت: در سیاست های ابلاغی برنامه هفتم نیز 
بحث مکران به عنوان یک پیشران و حوزه پیشران مورد توجه 
قرار گرفته است. رهبری همواره اهمیت و ضرورت پرداختن 
به مســائل ســواحل و دریا را در نشســت با مسئولین و در 

مناسبت های مختلف مورد تاکید قرار داده اند. در دیدار اخیری 
که حضرت آقا با مردم اســتان های سیستان و بلوچستان و 
خراسان جنوبی داشتند مجددا پرداختن به حل و رفع مسائل 
منطقه را مورد تاکید داشتند و در تاکیدات خودشان و یا در 
فرمایشات ایشــان چند موضوع را می توان فهم کرد؛ گلایه، 
امید و تاکید. دهقان عنوان کرد: ما با یک تاخیر زمانی تاریخی 

مواجه هســتیم نمایندگان منطقه می توانند تاکید کنند که 
ما مجموعه ای از کاســتی ها و محدودیت های زیرســاختی 
را در منطقــه در تحقق اهداف پیــش روی خود داریم. قدم 
نهادن در مســیر مطمئن برای دستیابی به وضعیت مطلوب 
و مناســب با نقش ها و کارکردها در سطوح مختلف سواحل 
مکران نیازمند ســبک حکمرانی جدید است. وی خطاب به 
نمایندگان مجلس گفت: امروز رقبای منطقه ای و بین المللی 
با  شــکل دهی اتحادات و اتئلافات مختلف به دنبال حذف، 
خنثی سازی، بی تاثیر کردن ظرفیت ها و قابلیت های کشور و از 
جمله سواحل هستند، زمان امروز برای ما امری حیاتی است.

رئیسی: 

جمهوری اسلامی صدای معترضان را می شنود

نمایندگان برخلاف تاکید رهبر معظم انقلاب؛

 مجلس با دوفوریت توسعه سواحل مکران مخالفت کرد

روایت ایرنا از وضعیت شهر سقز 
در سالمرگ مهسا امینی

خبرگزاری ایرنا از وضعیت شــهر ســقز، زادگاه مهسا امینی در سالمرگ وی 
گزارشی تهیه کرده است. ایرنا نوشت: با وجود تبلیغات وسیع رسانه های معاند و 
تشویق مردم سقز به برپایی تجمع و اعتراض، این شهر هم اکنون در آرامش کامل 
اســت. چند روز است که رسانه های بیگانه و معاند، با استفاده از تمام امکانات و 
با تبلیغات گسترده رسانه ای، مردم سقز و استان کردستان را به اعتصاب، تجمع 
و اغتشاش دعوت می کنند که با واکنش سرد مردم مواجه شد. در حالیکه طبق 
فراخوان رسانه های معاند و ضدانقلاب، قرار بود مردم امروز شنبه ۲5 اردیبهشت 
ساعت ۹ در میدان زندان این شهر تجمع کرده و از آنجا به سمت آرامستان آیچی 
برای برگزاری ســالگرد فوت مهسا امینی حرکت کنند این فراخوان با هوشیاری 
مردم و حضور نیروهای امنیتی و انتظامی، ناکام ماند. برخی از شهروندان سقزی 
به واسطه تعطیلی ادارات، امروز در پارک ها و فضاهای سبز حضور دارند و برخی 
نیز حتی مشغول به انجام بازی های محلی هستند. شایعه دستگیری امجد امینی 
پدر مهســا امینی توســط نیروهای امنیتی نیز که در رسانه های معاند و فضای 
مجازی هر از گاهی بازنشر می شــود توسط مقامات استان تکذیب شده است. 
برخی از مسافران هم که به این شهر سفر کرده اند در حال سپری کردن تعطیلات 

خود در پارک های داخل شهر هستند.

توسط سربازان گمنام امام زمان )عج(؛
عنصر ضد امنیتی در شهرستان قرچک دستگیر شد

ساسان غلامی، دادستان عمومی و انقلاب قرچک، گفت: طی رصدهای شبانه 
روزی و چند ماهه ســربازان گمنام امام زمان )عج( در اداره اطلاعات شهرستان 
قرچک یکــی از عناصر ضد امنیتی مرتبط با یکــی از گروهک های معاند نظام 
مقدس جمهوری اسلامی توسط سربازان گمنام، بازداشت و تحویل مراجع قضایی 
شده و تعدادی از مرتبطین وی نیز در چند شهرستان دیگر استان تهران دستگیر 
شد. دادستان شهرستان قرچک، افزود: متهم از عناصر عملیاتی هسته مزبور بوده 
که قصد انجام برخی اقدامات ایذایی و خرابکارانه در سطح استان تهران و برخی 
اســتان های همجوار طی چند روز آتی را داشــته است. غلامی، بیان کرد: تمام 
تحــرکات عناصر مرتبط با جریانات معاند تحت رصد بوده و با افراد مخل امنیت 

مردم برخورد قاطع قضایی خواهد شد.

لیدرهای تجمعات ضدایرانی به دام افتادند
وزارت اطلاعات جمهوری اســلامی ایران با اشــراف اطلاعاتــی تعدادی از 
لیدرهای تجمعات ضد ایرانی خارج از کشــور را دســتگیر کرد. سربازان گمنام 
وزارت اطلاعات طی عملیاتی پیچیده و دقیق لیدرهای تجمعات ضدایرانی را که 

در کشورهای مختلف اقدام به فعالیت علیه ایران می کردند را دستگیر کردند.

یک تیم خرابکاری شناسایی شد
فرمانده ســپاه امیرالمؤمنین )ع( ایلام گفت: با کار شبانه روزی و رصد سازمان 
اطلاعات سپاه، یک تیم خرابکاری در شهرستان آبدانان شناسایی شد که ساخت 
بمب های دســتی را در دستور کار خود قرار داده بود. سردار »جمال شاکرمی« با 
اعلام این خبر، اظهار کرد: اعضای این تیم، طی عملیات مشترکی با همکاری فراجا 
و اداره اطلاعات دســتگیر و تحویل مراجع قضایی شــدند. وی گفت: در عملیات 

انهدام این تیم خرابکار تعداد ۷۸ بمب و مقادیری مواد خطرناک کشف شد.

تکمیل بخشی از تحقیقات درباره حمله
به سفارت آذربایجان

علی صالحی با بیان اینکه روند رسیدگی به اتهام فرد تعرض کننده  به سفارت 
جمهوری آذربایجان در تهران با ســرعت و دقت کافی از ســوی دستگاه قضایی 
پیگیری شــده، اظهار داشــت: این تعرض که در تاریخ ۷ بهمن ۱۴۰۱ و باانگیزه 
شــخصی و اســتفاده از ســلاح گرم صورت گرفت، موجب قتل یکی از کارکنان 
ســفارت، مصدومیت سه نفراز همکاران وی و تخریب بخشی از اموال سفارت شد. 
وی یادآور شد: با تکمیل تحقیقات قضایی در دادسرای جنایی تهران، برای متهم 
این پرونده، با عناوین اتهامی مباشــرت در قتل عمدی احدی از اتباع آذربایجان با 
اســتفاده از سلاح گرم در داخل سفارت، خرید، حمل و نگهداری سلاح و مهمات 
غیرمجازشــامل یک قبضه کلاشنیکف و یک قبضه سلاح کمری و اخلال در نظم 
عمومی تقاضای اشــد مجازات شده است و در خصوص ســایر اتهامات از جمله 
تخریب و ایراد جرح عمدی به ســه نفر از پرسنل ســفارت که از اتباع جمهوری 
آذربایجان هســتند، پرونده تا تکمیل مدارک از ســوی شــکات مفتوح می باشد. 
صالحی گفت: علی رغم فضا سازی های گسترده ای که پیرامون این پرونده از سوی 
عناصر مغرض با هدف مخدوش ســازی روابط دو کشور ایران و اذربایجان صورت 
پذیرفت، پس از شــکایت اولیاء دم در محاکــم داخلی، پرونده با همکاری نزدیک 
دســتگاه های قضایی دو کشور مورد رسیدگی قرار گرفت و به مرحله صدور کیفر 
خواســت رسید. دادســتان تهران با تاکید بر حساسیت دستگاه قضایی نسبت به 
صیانت از مناسبات حاکم بر روابط جمهوری اسلامی ایران با سایر کشورها وحفظ 
حقوق قانونی اتباع خارجی شاغل در مسئولیت های دیپلماتیک خاطر نشان کرد: 
تلاش دســتگاه قضایی از ابتدای رسیدگی به این پرونده، شفاف سازی کلیه ابعاد 
این رخداد، تعامل مستمر با دستگاه قضایی کشور آذربایجان و رسیدگی منصفانه 

و واقع گرایانه به این پرونده بوده است.

واکنش وزیر دفاع
به سرقت نفتکش ایران از سوی آمریکا

محمدرضا آشــتیانی، وزیر دفاع، در واکنش به سرقت نفت ایران و تخلیه آن 
توســط آمریکا، اظهار کرد: این اقدام یک دزدی توسط آمریکا است که به هیچ 
وجه این مســاله در دنیا پذیرفته شده نیســت.  اگر اتفاق این چنینی بیفتد ما 
حتما مقابله خواهیم کرد و می توانیم حتی اقدام خیلی وســیع تری کنیم ولی 
فعلا اقدام خود را به بحث هایی که دنبال می کنیم، محدود کرده ایم. وی با بیان 
اینکه انتظار داریم آمریکایی ها از این اقدامات خود دست برداشته و بیشتر از این 
خودشان را گرفتار نکنند، افزود: ما جایی استقرار داریم که راهبردی و بسیار مهم 
است.  خطوط انتقال انرژی از این منطقه می گذرد و تسلط بر این خطوط هم با 
ماست بنابراین اگر بخواهیم میزان مقابله به مثل با آمریکا را وسیع تر انجام دهیم، 

امکانش برای ما وجود دارد.

سپاه پاسداران ۲ کشتی حامل سوخت قاچاق 
یک کشور خارجی را توقیف کرد

محمد شریف شیرعلی، جانشــین فرمانده نیروی دریایی منطقه سوم سپاه 
پاســداران اظهار کرد: طی رصد اطلاعاتــی نیروهای جان بر کف نیروی دریایی 
منطقه سوم سپاه پاسداران دو کشتی قاچاق سوخت توقیف شدند. وی افزود: این 
عملیات در ۲ شبانه روز و با رصد اطلاعاتی و عملیاتی در آب های شمالی خلیج 
فارس به طول انجامید. شیرعلی با بیان اینکه این دو کشتی حامل ۱.5 میلیون 
لیتر سوخت قاچاق بوده است، ادامه داد: این دو کشتی با پرچم پاناما با ۳۷ خدمه 

در حال خروج از کشور بود و خدمه آنها از کشورهای مختلف بودند.

چه کسانی مخالف مذاکره هستند؟

ادامه از صفحه 1
موضوعــی که مطرح نمودم چند نکته را به ما گوشــزد  می کند: اول اینکه 
 می توان اذعان کرد دولت روحانی در مورد کارشکنی ها حین و بعد از مذاکرات 
گزافه گویی نمی کرده اســت و به واقع عده ای تمایل به حل و فصل مشــکلات 

بینالمللی ایران از راه مذاکره ندارند.
دوم هم اینکه لازم است تیم سیاست خارجی دولت سیزدهم در کنار اذعان 
مذکور، صریحا بیان کند که درد مشترکی در تمام دولت ها در این زمینه وجود 
دارد. سوم هم اینکه این دولت این قابلیت را دارد که محافظه کاری را رها کرده 
و بی پرده تر در مورد افراد مخالف مذاکره و چرایی آن اطلاع رسانی کند . دولت 

روحانی معذوریت های خاص خود را در این زمینه داشت.
امیدوارم چه پنهان و چه آشــکار مذاکرات اخیر به نتیجه برسد تا قدری از 

فشار های اقتصادی کاسته شود.
*حقوقدان

رویداد

امنیتی

دفاعی

یادداشت

انتقــادات تند مجلســی ها از هیات نظارت 
مجمع تشخیص با سکوت همراه نشد و به فاصله 
ای کوتاه آملی لاریجانی به نقدها به این هیات 

بر سر مصوبه قیر رایگان و شفافیت پاسخ داد.
به گزارش خبرآنلایــن، پارلمان طی هفته 
اخیر شاهد انتقاد تند و تیز نمایندگان به هیأت 
عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام بود، 
انتقاداتی که از تریبون باز مجلس مطرح شدند و 

رئیس مجلس را هم همراه با خود کرد.
انتقــادات به این هیأت اما مربوط به امروز و 
دیروز نیست و ریشــه چندساله دارد و از زمان 
تشــکیل این هیات و گســترده شــدن دایره 
نظارتــش بر مصوبات مجلس آغاز شــد و تا به 
امروز که مجلس یازدهم در سال آخر فعالیتش 

است ادامه یافته است.
مجمع تشخیصی ها هم در این سال ها سکوت 
نکرده اند و به تناوب پاســخ نقدها به این هیات 
را داده اند، چنانچه در جدیدترین موضع گیری 
آملی لاریجانی رئیس مجمع تشــخیص با زبان 
گلایه و البته صریح به نقدهای اخیر مجلسی ها 
پاســخ داد. اما اختلافات اخیر مجلس و مجمع 

تشخیص از کجا آغاز شد؟
نمایندگان عصبانی شدند 

قالیباف همراهی کرد
اواخر مردادماه بود کــه نمایندگان مجلس 
با کلیات طرح اصلاح قانــون قیر رایگان تحت 
عنوان اصلاح بند »ک« تبصره یک قانون بودجه 
ســال جاری موافقت کردند. مصوبه ای که مورد 
بررســی هیأت عالی نظارت مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام قرار گرفت و مغایر سیاست های 
کلی نظام شــناخته شــد. آنگونــه که مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام اعلام کرد؛ » مغایرت 
ایــن مصوبه با بندهای ۱۳ سیاســت های کلی 
اقتصاد مقاومتی )شــفاف ســازی اقتصاد( ۲۳ 
سیاســت های کلی اقتصاد مقاومتی )شفاف و 
روان ســازی نظام توزیع و قیمت گذاری( و ۲۱ 
سیاست های کلی تولید ملی )کارآمد کردن نظام 
توزیع کالاها(، حمایت از کار و سرمایه ایرانی به 
قوت خود باقی مانده اســت. با توجه به مصوبه 
اخیر مجمــع در این خصوص، مجلس نباید به 
تصویب مصوبه جدید که تکرار مصوبه ســابق 

است، اقدام می کرد.
ایراد هیات نظارت بــه مصوبه مجلس طی 
جلســات هفته اخیــر مجلس بــا واکنش تند 
نماینــدگان همراه شــد. رحمــت الله نوروزی، 
نماینــده علی آباد از پشــت تریبون مجلس در 
تذکــری گفت: »یکــی از مهم ترین موضوعات 
بحث تامین قیر برای پروژه های عمرانی اســت 
کــه این مصوبه در هیات نظارت رد شــد حال 
اینکه موضوع تامین قیر برای بهسازی و نوسازی 
راه هــای روســتایی و مدارس و ۱۴۰۰ شــهر 
کوچک و ۶۰ هزار روستا است. طبق فرموده امام 
و رهبری مجلس در راس امور است؛ شما باید از 

کیان و مصوبات مجلس دفاع کنید انتظار مردم 
دفاع مجلس از حق روســتاییان است. مجلس 
شورای اسلامی در راس امور است نه هیات عالی 
نظارت؛ رئیس مجلس باید در جلسه سران قوا 
از مصوبه مجلس شورای اسلامی دفاع کند که 
برای روستاییان و عمران و آبادانی کشور است«.
کاظم دلخوش، نماینده صومعه ســرا، هم در 
انتقاد از رد مصوبه مجلس درخصوص قیر رایگان 
با استناد به بند ۲ اصل ۱۱۰ قانون اساسی گفت: 
»در این بند تأکید شده است که کار هیأت عالی 
نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام، نظارت 
بر حســن اجرای سیاست ها است و این نظارت 

شخم زدن قانون نیست.«
هــر چند کــه محمدباقر قالیبــاف، رئیس 
مجلس در پاسخ به اعتراضات نمایندگان گفت 
که »مجمع تشــخیص مصلحت نظام قانون را 
رد نکردنــد بلکه اصلاح کردند یعنی دولت الان 
مکلف اســت به جای ۲5 هزار تن قیر، ۲۰ هزار 
تن قیر تخصیص دهد« اما خودش نیز به جرگه 
منتقدان هیأت عالی نظارت پیوست و در ادامه 
گفت: »چگونگی کار و اینکه آنجا با چه روشی 
برای مغایرت و تطبیق کار می کنند و دقت لازم 

در این امر نیست بنده هم نقد دارم«.
آملی لاریجانی سکوت نکرد

آملــی لاریجانی اما این نقدها را بی پاســخ 
نگذاشــت بــه فاصلــه ای کوتــاه از نقدهای 
مجلســی ها، از تریبون باز مجمع تشــخیص با 
زبانی انتقادی به ادبیات به کار برده شــده علیه 
این هیات واکنش نشان داد و گفت؛»اینکه کار 
هیئت عالی نظارت، ممکن اســت دارای نقص 
باشــد، طبیعی اســت، در کار هر نهاد دیگری 
هم نقص وجــود دارد. حتی اینکه یک نماینده 
محترمی بگویــد من نظرات مجمــع یا هیئت 
عالی نظارت را قبول ندارم، اشــکالی ندارد. اما 
گاهــی مطالب خلافی گفته می شــود که قابل 
هضم نیســت و از نماینــدگان محترم مجلس 
انتظار نیست«. وی با اشاره معنادار به اظهارات 
نماینده صومعه سرا ادامه داد؛ »برخی به گونه ای 
صحبت می کنند که گویی از مســیر کار هیئت 
عالی نظــارت خبر ندارنــد و می گویند مجمع 
تشخیص و هیئت عالی نظارت، قوانین را شخم 
می زنند و قانون نویســی می کنند. در حالی که 
هیئت نظارت بر حسب وظیفه ای که مقام معظم 
رهبری بر اساس بند ۲ اصل ۱۱۰ قانون اساسی 
به آن، احاله کــرده اند، صرفاً مغایرت مصوبات 
مجلس را با سیاســت های کلی یا عدم انطباق 
آن ها را بررســی و به شــورای نگهبان اعلام و 
شــورای نگهبان هم بر همان اساس، مغایرت را 

به مجلس اعلام می کند«.
چرا مجمع به شفافیت خودش رای نداد؟

اما اصلاح قانــون قیر رایــگان تنها مصوبه 
حاشیه ساز بین دو نهاد سیاسی نیست و مصوبه 
شفافیت قوای ســه گانه و دستگاه های اجرایی 

و ســایر نهادها در کنار مصوبه قیر رایگان این 
روزها دیگر محور اختلافی بین دو نهاد سیاسی 
بوده اســت. چنانچه محمدصالح جوکار، رئیس 
کمیسیون شوراهای مجلس، طی روزهای اخیر 
گفته بود؛ »با وجود گذشــت ۶ ماه از ارســال 
مصوبه شــفافیت به مجمع تشخیص،  همچنان 
نظر رسمی مجمع تشخیص به دست ما نرسیده 
است. مجمع تشخیص مصلحت نظام طبق روال 
قانونی باید به مصوباتی که اختلافی بین مجلس 
و شورای نگهبان است، ورود کند. در حالی که 
شــاهدیم مجمع به مابقی مواد این طرح ورود 
کرده که به نظر می رســد رویه جدیدی است. 
با گذشــت بیش از ۶ ماه متاسفانه سرانجامِ این 

طرح همچنان نامشخص است«.
آملی لاریجانــی این نقد را هم بی پاســخ 
نگذاشــت با اشاره به اینکه کار هیات نظارت نه 
شــخم زدن قانون است و نه دخالت در تقنین، 
گفت:»در مساله طرح شفافیت، مجمع و هیئت 
نظــارت را متهم کرده اند کــه قانون را معطل 
گذاشته است و بزرگواری گفته است که »قانون 
شــفافیت ۹ ماه در مجمع مانده است!« این در 
حالی اســت که مصوبه اصراری مجلس با نامه 
رئیس محترم مجلــس در تاریخ ۱/۱5/ ۱۴۰۲ 
به مجمع ارسال شده است و به دنبال آن نامه، 
مجمع بلافاصله مصوبه را در دستور قرار داده و 
چهار جلسه برگزار کرده است. چگونه می گویند 

مجمع معطل کرده اســت؟ موضــوع اختلاف 
و اصــرار مجلس هم در طرح شــفافیت، بحثِ 
شفافیتِ خودِ مجمع بود که مفصل توضیح داده 
شــد که مجمع به هیچ وجه با شفافیت مخالف 
نیست اگر مخالفتی هست با این نحو کار مجلس 
است که برخلاف نص قانون اساسی برای مجمع 
تشخیص مصلحت تصمیم گیری کرده است در 
حالی که طبق قانون اساسی مجلس حق ندارد 

راجع به کیفیت اداره مجمع قانون بنویسد.«
رئیسی هم مخالف شفافیت شد

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام البته 
در خلال پاســخ هایش پرده از مخالفت دولت با 
این مصوبه مجلس هم برداشت و گفت؛» مجمع 
در حال رسیدگی به این موضوع بود که از دفتر 
مقام معظم رهبری اطلاع دادند که ایشان نظری 
راجع به قوای دیگر دارند. رئیس جمهور محترم، 
گلایه و شــکایت کرده بود مبنی بر اینکه این 
مصوبه برای کار دولت مشــکل ایجاد می کند و 
این موضوعی بود که در هیئت عالی نظارت هم 
بحث شــده بود و در دور اول، این اشکال را به 
مجلس منعکس کــرده بودیم، اما برای بار دوم 
بــه خاطر همزمانی آن با بحــث بودجه ۱۴۰۲ 
نتوانستیم رسیدگی کنیم و لذا مورد رد هیئت 

عالی نظارت قرار نگرفت«.
وی افــزود: »بــه دنبال درخواســت رئیس 
جمهــور محترم، مقــام معظم رهبــری اجازه 

رسیدگی مجدد دادند و در هیئت عالی نظارت 
هم طبق این مجوز، بحث و مشخص شد برخی 
از اشــکالاتی که قبلًا گرفته شــده رفع شده و 
برخی نیز باقی مانده است. این موارد به شورای 
نگهبان منعکس شد. نمایندگان محترم از آنچه 
که در مسیر بحث شــفافیت پیش آمده است، 
مطلع هستند. این تدبیری بود که از ناحیه مقام 
معظم رهبری واقع شد و ما موظف به پیگیری 

هستیم«.
پیشنهادات برای حل اختلاف بین 

دو نهاد سیاسی
اما راهکار حل اختلافات بین مجلس و مجمع 
تشــخیص بر سر شــفاف کردن قوای سه گانه 
چیست؟ برخی ناظران سیاسی امیدوارند تدوین 
آیین نامه نحوه نظارت مجمع تشخیص مصلحت 
نظام بتواند از منازعه دو ســاختار سیاسی مهم 
بکاهد. ســید مصطفی میرسلیم هم در جلسه 
امروز به اطلاعــات ناقص و اظهارت غرض آلود 
برخی نمایندگان علیه مجمع اشاره و پیشنهاد 
کرد فردی از طــرف مجمع در مجلس، حضور 
پیدا کند و مطالب را پاســخ بدهد. سیدمحمد 
صدر هم پیشنهاد کرد که سخنگوی مجمع در 
گفت وگو با رسانه ها، مسائل و فرایندها را تبیین 
کند. محمدجواد ایروانی هم گفت: هیئت عالی 
نظارت باید ســخنگویی داشته باشد تا ایرادات 
و مغایرت های مصوبات مجلس را تشریح کنیم.

رئیسی مخالف »شفافیت« شد

مجلس حق قانونگذاری برای مجمع ندارد


